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J E G Y Z Ő K Ö N Y V

Készült: Gádoros Nagyközségi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  Pénzügyi  és
Gazdasági  Bizottságának  2014.  február  4-én  900 órától  megtartott
üléséről

Az ülés helye: Polgármesteri Hivatal Tanácskozó Terme

Jelen vannak: Kozmer Imre bizottsági elnök, Bencsik Sándorné, Horváth Mariann és
Papp János bizottsági tagok

Jelen volt
tanácskozási joggal: Dr. Prozlik László polgármester

Varga József jegyző
Libor Zsoltné pénzügyi csoportvezető
Fábri István települési képviselő
Maronka Lajos települési képviselő

Kozmer Imre bizottság elnöke köszönti a Pénzügyi és Gazdasági Bizottság tagjait, üdvözli a
megjelenteket. Megállapítja, hogy az ülés határozatképes, mert négy bizottsági tag jelen van.
Jegyzőkönyv  hitelesítőnek  Bencsik  Sándornét  javasolja,  mellyel  a  bizottság  –  4  igen
szavazattal  –  egyhangúlag  egyetért.  Jegyzőkönyvvezetőnek  Bálint  Krisztinát  javasolja,
mellyel a bizottság – 4 igen szavazattal – egyhangúlag egyetért. Javasolja, hogy a meghívóban
szereplő napirendi pontokat tárgyalják, mellyel a bizottság – 4 igen szavazattal – egyhangúlag
egyetért. 

1.) Önkormányzat és intézményei 2014. évi költségvetésének véleményezése

Kozmer Imre bizottság elnöke átadja a szót Dr. Prozlik László polgármesternek.

Dr. Prozlik László polgármester elmondja, teljesen más a költségvetés, mint ami eddig volt,
ez az összegeken is megmutatkozik. Most már feladatfinanszírozás lépett életbe. A 2013. év
finomhangolása történt meg. Nem látják még, hogyan. Minden feladatra most sincs elegendő
forrás. Hozzá kell tenni az önkormányzatnak, elsősorban saját bevételből. Ami a könyvelés
munkáját  nehezíti,  hogy  teljesen  más  könyvelési  szisztéma  fog  történni.  Nem igazgatási
könyvelés lesz, hanem vállalkozási jellegű önkormányzati könyvelésre térnek át. Ezért lesz
kettősség  bizonyos  tekintetben  A  költségvetést  ez  nem  érinti,  talán  annyiban,  hogy  az
önkormányzatokat  egyre  jobban próbálják  a  felé  terelni,  hogy vállalkozzanak.  Ügyelni  és
figyelni kell az önként vállalt feladatokra. Az önként vállalt feladatokat a kötelező feladatok
terhére  nem  lehet  vállalni.  Elsősorban  a  kötelező  feladatokat  kell  az  önkormányzatnak
ellátnia. Igaz, hogy szűk a tere az önkormányzatnak, de ennek ellenére az idei költségvetésben
is van olyan tétel, ami a központi költségvetés tartalék terhére van „betervezve”.

Papp János pénzügyi  bizottsági tag megjegyzi,  durván 29 millió forint körüli költségvetési
hiánnyal van tervezve a költségvetés. Körülbelül mégis ennek a nagyságrendjét mi határolja
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be?  Látja,  hogy intézményi  felújításra  nincs  tervezve  pénz.  Ennél  a  keretnél  kénytelenek
megállni, vagy van mozgástér? Úgy gondolja, hogy indokolt lenne a felújítások áttekintése.
Ez a 29 millió forint növekedhet? Nincs tájékozódva a közmunkaprogramban való részvétellel
kapcsolatban. Milyen lehetőséget biztosít ez számukra? Van ebben átjárhatóság?

Bencsik  Sándorné  pénzügyi  bizottsági  tag  elmondja,  a  gondozási  központ  költségvetését
nézte, a létszám táblázatban az idős korúak bentlakásos otthonánál 14 fő van betervezve. A
státusz  15  fő.  Van  egy  négy  órás  takarítónői  állás,  amely  nincs  betervezve.  Kéri,  hogy
maradjon meg a 15 fő, nincs a bére betervezve. Vannak az intézménynél START munkások,
ezzel  tudnának  bért  megtakarítani.  Nem  szeretné,  ha  elveszne  a  státusz.  A  gondozási
központban összesen két takarítónője van. Azzal nem tud megoldani két műszakot, ha nem
lesz  START-os  vagy  közhasznú.  Tavaly  volt  az  intézménynél  először,  hogy  áttért  a
feladatfinanszírozásra az állam a szociális otthon finanszírozásában. Ez sokkal jobb lett nekik,
mint az előző, normatív támogatás. A tavalyi év még nincs lezárva. El tudja mondani, hogy az
idei évi költségvetési tervezetben a szociális otthon működéséhez körülbelül 3-4 millió forint
körüli összeget kell mellétennie az önkormányzatnak ahhoz, hogy nullszaldósak legyenek. A
feladatfinanszírozás nekik sokkal jobb lett úgy, hogy még térítési díj emelést nem is tervezte
be. Az egész intézmény működéséhez 17 millió forintot kell hozzátenni az önkormányzatnak.

Varga  József  jegyző  elmondja,  a  költségvetési  rendelet  tervezet  elkészítése  előtt  a
költségvetési  szervek  vezetőivel  lefolytatták  az  egyeztetéseket,  és  arról  jegyzőkönyvek  is
készültek. A művelődési ház mint a legkisebb költségvetési szerv a tavalyihoz képest nem
sokkal, párszáz ezer forinttal többet kapna a tervezet szerint, ugyanis belépett 1-2 dolog, amit
meg  kell  csinálni.,  egyebek  mellett  a  riasztó  berendezést  a  szénmonoxid  veszély  miatt  a
közösségi házban. A szakköri csoportok jól működnek, anyagvásárlásra e miatt terveztek. A
könyvtári  állomány  pótlására  100 ezer  forint  nem egy  nagy összeg.  Az intézményvezető
elmondta, hogy a művelődési ház teteje beázik, és nem ott jelenik meg a beázás, ahol rossz a
tető, hanem fut végig. A villanyburák tele vannak vízzel, illetve salétromosodik a fal. Ezek
gondok lesznek az idén.
Az óvodánál azt kérték, hogy a létszámhoz a Képviselő-testület az idén már nem nyúljon.
Úgy néz ki, hogy a gyermeklétszám tartósan 80 fölött van és lesz. A finanszírozást így a 8
óvónőre meg fogja kapni az intézmény. A dologi kiadás a tavalyi szinten lett tervezve. Utólag
derült ki, hogy kaptak még 2.006 ezer forintot étkezési támogatásra.
A gondozási központnál valóban a szociális otthonnál most jót jelentett a feladatfinanszírozás.
Vannak kintlévőségek, reméli, hogy sikerül behajtani. Az is elhangzott, hogy a gondozottak
jövedelme elég csekély, igazából nem tudják kifizetni még a megállapított térítési díjat sem
egyesek. Nyilván e miatt is nő a veszteség.
Feladatfinanszírozással kapcsolatban elmondja, hogy a BM államtitkár úr Budapesten tartott
egy tájékoztatót, ahol már jelezte, hogy az élelmezési normatíva várhatóan kiegészítésre fog
kerülni egyes településeken, amelyek hátrányos helyzetben vannak. Mondta, hogy az év végi,
önkormányzatoknak juttatott kiegészítő támogatás azért volt, mert igaz, hogy a adósságokat
rendezte az állam, de a szállítói tartozások fennálltak, és az önkormányzatok görgették maguk
előtt  a tartozásállományt.  Ez a rendszer csak finomításra kerül amit  tavaly bevezettek.  Év
végén ne várjanak az önkormányzatok még egy ilyen állami segítségnyújtást. Azt is mondta,
hogy a kötelező feladatok ellátása az elsődleges, önként vállalt feladatot csak akkor vállalhat
az önkormányzat, ha a kötelező feladatokra az összeg a költségvetésben már biztosítva van.
Nyilvánvaló,  hogy  hosszú  évek  során  keletkeztek  olyan  feladatok,  amiket  azért  az
önkormányzatnak továbbra is vállalnia kell, ezért is szerepel a költségvetési előterjesztésben,
hogy az  önként  vállalt  feladatok  elhagyása  mellett  talán  lehetne  nullszaldós  költségvetést
csinálni. A gépkocsi pályázatnál, ami a gondozási központnál lenne elsősorban kihasználva,
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az  ÁFA-t  nem  finanszírozzák,  ez  is  önként  vállalt  feladat,  azt  is  finanszírozni  kell.
Támogatásokat biztosít az önkormányzat, ami nem tartozik a kötelező feladatellátáshoz. Civil
szervezetek  esetében  a  halálos  ítélettel  egyenlő,  ha  kimondja  a  testület,  hogy  nem  ad
támogatást.  A  BM-ben  úgy  számoltak,  hogy  a  feladatfinanszírozás  és  a  saját  bevételek
elméletileg fedezik a kötelező feladatok ellátását. Megközelítőleg talán azt fedezi, de akkor az
önkormányzatnak  semmi  egyéb  lehetősége  nincs.  A  ravatalozónál  talán  az  ÁFA-t  vissza
sikerül igényelni.  Több mint  8 millió forintról van szó. A támogatások tavalyi  összegeket
tartalmazzák. Nem azért van annyi benne, mert ez a javaslat, hanem muszáj volt a tavalyi
adatokat beírni, hogy el lehessen készíteni a gépen a költségvetést. Ez a pénzügyi bizottság
javaslatát figyelembe véve majd megtárgyalásra kerül a Képviselő-testületi ülésen. Idén az év
végén nem lesz lehetőség annyi  önkormányzati  támogatás nyújtására, mint a tavalyi  évben
volt.

Dr. Prozlik László polgármester elmondja, konkrétan nincs tervezve intézményi  felújításra.
Az intézményeik az utóbbi 4-5 évben mind fel lettek újítva. Lehetne ott is finomhangolni,
korszerűsíteni. Az intézmények elfogadható, mai kornak megfelelő állapotban vannak. Abból
egy kilóg, az idősek otthona, ott várják a pályázati lehetőséget. Ígéret van rá, hogy pályázat
keretében az is meg fog valósulni. Meghagyják az önkormányzat által épített, bővített részt,
várják,  hogy  milyen  lehetőség  van.  A  másik  lehetőség  a  kisbusz,  az  ÁFA-ját  az
önkormányzatnak kell kifizetni. Azzal nem tudnak mit kezdeni.
Nem kis tétel a ravatalozó 8 milliós ÁFA-ja.
Kisebb  jellegű  felújításokra  van  lehetőség  a  tartalék  terhére.  Van  mozgástér  a
közmunkaprogramban.  Értékteremtő  munkát  próbálnak  támogatni.  Az  értékteremtőbe
belevették a garázs sort és a piacteret. Felújításra, javításra nem lehet fordítani a pénzt, amit
kapnak, csak fejkvóta szerint anyagra a közmunkások után. Belevették a növénytermesztésbe
a  ciroktermesztést.  Seprűt  kötnek.  Bevették  a  drótfonást.  A  kőművesek  a  járdalapokat
gyártják  a  piactér  burkolására.  Az asztalosok csinálják  a  pavilonok faanyagát.  Ezeknek  a
programoknak, főleg a mezőgazdasági programnak – ami hosszú távú – 3 év után önállóan
meg kellene állni mint szociális szövetkezet. Kérdőjelek vannak benne ezzel kapcsolatban.
Ezzel a humánerőforrással nem kimondottan fog megállni a saját lábán. Akik most vannak,
azokkal kapcsolatban kezd letisztulni a kép. Az utolsó 25 ember aki itt van, velük lehet együtt
dolgozni, és akarnak is dolgozni. A mezőgazdasági programban van kiadási oldal, amihez az
önkormányzatnak mindig hozzá kell tenni. A támogatás a vegyszerköltséget nem állta. Ezeket
külön alszámlán  kell  kezelni,  és  a  bevételi  oldalt  is  külön alszámlán.  Tavaly  10  hónapra
kaptak  szakértői  díjat,  el  lehetett  számolni.  Idén  nem  kaptak.  Idén  erre  nincs  pénz.  A
középvezetőkkel van a legnagyobb baj. Valakinek ott kell lennie a dolgozók között. Minden
10 főre lehet számolni egy brigádvezetőt, aki szakmunkás bérnek megfelelő bért kap. Most
már  be lehet  állítani  ilyen  személyt.  Minden 30 ember  után könyvelőt  lehet  beállítani.  A
legnagyobb homokszem ebben a rendszerben a középkáderek hiánya.
Az  Eurout  Kft.  felé  4,9  millió  forintos  tartozás  jelentkezik.  Ez  a  cég  végezte  a  mérnök
feladatokat a szennyvízberuházásnál. A fizetések 3-5-6 hónapot késtek a kivitelező felé. Nem
az önkormányzat miatt,  hanem a bank nem fizetése miatt,  illetve az állami pénzek is elég
későn jöttek meg. Január elején az Eurout Kft. jelezte, hogy a szerződés értelmében késedelmi
kamatot  számol  fel.  Felvette  velük  a  kapcsolatot,  megnyugtatták,  hogy  a  megállapodás
alapján hajlandóak ezt elnézni, leírni, nekik a szerződés értelmében a könyvvizsgáló jelezte,
hogy hiányzik 4,9 millió forint. Ha írnak megállapodást, és elengedik, az másik dolog. Nekik
ezt  hivatalból  meg  kellett  tenni.  Nem fogják  ezt  az  összeget  kérni.  Ezzel  csökkenhet  az
összeg.
Nem növekedhet az az összeg, ami a központi költségvetés terhére van betervezve. Azt hiszi,
hogy  a  finomhangolás  nem  1  évet  vesz  igénybe.  Nem  kimondottan  települési,  térség-
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specifikus ez a támogatás. Nem lehet városi és kistelepülési feladatot összehasonlítani. Ott
mások a fajlagos költségek. Ezt még nem kezeli a feladatfinanszírozás, előbb-utóbb kezelnie
kell ezt a feladatfinanszírozásnak.

Libor Zsoltné pénzügyi csoportvezető elmondja, a gyermekétkeztetési támogatást megkapták,
az  által  módosul  a  költségvetés  mind  a  kiadási,  mind  a  bevételi  oldalon.  Ha  az  állami
támogatás nő 2.006 ezer forinttal, akkor a tervezett hiány csökkenhetne ugyanennyivel. Tehát
nem 29.358 millió forint lenne, hanem 27.352 ezer forint. A bevételi és kiadási előirányzat is
módosulna ennek értelmében, melynek összege 439.407 ezer forint lenne.

Papp János pénzügyi bizottsági tag megjegyzi, a napirendi pontok között nem szerepel, hogy
a pénzügyi bizottság vizsgálja a civil szervezetek támogatásának elszámolását. Megelőzi az
elszámolás a támogatási összeg 2014. évi keretének jóváhagyását. Végignézte a támogatási
összegeket. A mozgástér a Gádoros SE-vel történt egyeztetés során tágabbnak tűnik. Másfél
millió  forint  szerepel  a  Gádoros  SE-nek.  Tudni  kell  róla,  és  lényegi  kérdés,  hogy  a
polgármester  kezdeményezésére  részt  vett  egy  egyeztető  tárgyaláson.  Általánosságban
mondja, hogy a civil szervezetek és egyesületek beleértve a sportegyesületek támogatását is,
alapvető  kérdés,  hogy kimondják  az egyesültek  halálos  ítéletét,  ha  nem támogatják,  vagy
kevesebbel támogatják őket. Az önkormányzatnak is vannak lehetőségei, hogy meddig tudnak
nyújtózkodni. Ha nincs egy év költségvetési finanszírozása helyrepakolva, akkor az, amennyit
adnak, az is kidobott pénz. Vagy ne adjanak semmit, vagy a legminimálisabb költségvetési
keretet biztosítani kell. Ha adnak másfél millió forintot, és a problémát nem oldják meg, akkor
kidobtak másfél  millió  forintot.  Mindig ide jutnak, de sokkal  lényegesebb,  a felhalmozási
kiadás, intézmények működése, dologi kiadások biztosítása. A civil szervezeti támogatásról is
beszélni kell. Az előterjesztett támogatási keretet tárgyalási alapnak tekinti.
Nagyon örül neki, hogy a ravatalozó kérdése rendeződött, ez megnyugtató helyzet. Valójában
annak az állapota elérte azt az alsó küszöbértéket, amikor valamit kezdeni kellett vele. Ez
örvendetes dolog a 2014. évi költségvetésben
A  művelődési  házzal  kapcsolatban  a  kérdés,  hogy  mit  lehet  kezdeni  azzal  az
épületkomplexummal? Az egy óriási épület, amihez lehet hozzányúlni, hogy funkcionálisan
az  elkövetkezendő  1-2  évtizedre  szolgáljon.  Ne  csak  névleges  felújítás  történjen,  hanem
szolgálja is a község lakosságát. Olyan ennek az egész épületnek a funkcionális elrendezése,
hogy  oldalt  kicsi  helyiségek  vannak.  Nem tud  benne  semmi  értelmes  dolgot  elképzelni.
Középen a hatalmas, szintjében eltolt nagy terem van. Energetikai, építészeti,  hőszigetelési
szempontból  nehéz  helyzetben  lesznek,  ha  oda  fognak  érni.  A  fiókban  vannak
tanulmánytervek  készen.  Nagyon  nagy  lélegzetvételű  dolog  lesz  ez  az  elkövetkezendő
időszakban.
Örvendetes, ha a felújítások úgy valósulnak meg, mint ahogy a polgármester mondta.
A költségvetést tárgyalásra alkalmasnak tartja a Képviselő-testületi ülésre.

Kozmer  Imre  bizottsági  elnök  a  civil  szervezetek  támogatással  kapcsolatban  elmondja,  a
Gádoros  SE-vel  kapcsolatos  egyeztetésen  elmondta  azt,  amit  Papp  János  mondott.
Mindenkinek szívügye a civil szervezetek támogatása Gádoroson, ami a döntéshozókat illeti.
Amikor  a  tényleges  költségvetési  kereteket  kellett  meghatározni,  akkor  nem  olyan  nagy
lelkesedéssel emelgették a kezüket. Az összes támogatás a tavalyi összegek átmásolása. Avval
is tisztában van, hogy 27 millió forint a hiány, és vannak kötelező feladatok, amihez oda kell
tenni szintén a pénzeket.  Azt látni kell,  hogy a Gádoros SE-nek a költségvetése tavaly az
egyesületet  megrogyasztotta.  Mindenki  legyen  avval  tisztában,  hogy  a  Gádoros  SE  jelen
pillanatban anyagilag és morálisan padlón van. Sejti, hogy kerültek ebbe a helyzetbe. Jelen
pillanatban 1.400 ezer forintos tartozást görgetnek maguk előtt. Biztos, hogy ebben az előző
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vezetésnek is van elég nagy hibája. Követtek el biztosan olyan dolgokat, amiket nem kellett
volna  meglépni,  vagy  felelőtlenül  léptek  meg.  A  tavalyi  másfél  millió  forintos
költségvetésüket  május  végére  elköltötték.  Az  összes  többi,  amit  második  félévben
kapargattak össze, azok minimális összegek, és hitel, amiből éltek. Működött az egyesület.
Nem fizetnek a játékosoknak, az edzőknek. 285 ezer forint tartozásuk van az edző felé. 495
ezer  forint  tartozás  van  a  Progádor  Kft.  felé.  132  ezer  forintot  nem  tudtak  befizetni  a
labdarúgó szövetség felé, mint kötelezően befizetendő összegeket. 53 ezer forint tartozás van
a műszaki bolt felé, ami a pályafestékes anyaga, tisztítószer és tisztálkodó szerek költsége. 33
ezer  forint  útiköltség  tartozás.  Sportboltnak  75  ezer  forinttal  tartoznak,  hitelbe  hoztak  el
cipőket. Görgetnek maguk előtt 376 ezer forint mobiltelefon számlát, ami 90 ezer forintos
tartozásból gyűlt fel. Évek óta gyűlhetett. Ez a legnagyobb felelőtlenség. Végrehajtónál van ez
a tartozás. Ha ezt leveszi, akkor egy millió forintot olyat görgetnek maguk előtt, amit be kell
fizetni, hogy folytatni tudjanak bármit is. Ha a szövetség elé nem fizetnek, kizárhatják őket.
Ha 490 ezer forintot, vagy annak döntő részét nem teljesítik a Progádorhoz, nincs busz. Nem
fognak sehonnan kapni buszt, mert mindenhol tudják, hogy fizetésképtelenek. Az edzővel úgy
intézik, ahogy intézik. A műszaki bolt felé ott a számla. A sportbolt felé is. Egy millió forintot
ebből  a  másfél  millióból  ők elveszítettek.  Arra számoltak  a  tavalyi  évben,  hogy a másfél
millió forintos támogatást az egyesület vezetése ki fogja tudni egészíteni a társasági adóból
megszerezhető  sport  célú  támogatásból,  de  nem  szerezték  meg.  Talán  nem  foglalkoztak
eléggé  mélyen  avval  a  dologgal,  hogy  hogy  is  működik  ez  a  rendszer.  Ez  annak  a
következménye, hogy nem is értettek hozzá, nem is értenek hozzá. Nem is értett hozzá az a
vezetés.  Az  elnök  beteg  lett,  az  elnökhelyettesre,  Hriagyel  Andrásra  maradt  minden.
Elveszítették  azt  a  lehetőséget,  hogy  valami  kis  pénzhez  a  megítélt  5,7  millió  forintból
hozzájussanak. Nem jutottak hozzá. Decemberben lemondtak, lett egy új vezetés. Olyan 2-4
ember került  oda, akik nemcsak szeretik és nemcsak lelkesek,  hanem meg is fogják tudni
oldani ezt a feladatot.  A feladat,  hogy az 5,7 millió forintot össze kell szedni.  Ez komoly
feladat. Ott vannak abban a helyzetben, hogy az egyesület közgyűlése megválasztotta őket, de
nem írták alá mégsem, hogy vállalják.  Akkor szembesültek evvel a tartozással.  Ha másfél
millió  forintot  adnak,  abból  minimum 1 millió  forint  odavan,  és  az új  elnökség nem fog
felállni. Ha csak annyit adnak, nem lesz új vezetés. A régi vezetés is azt fogja mondani, hogy
tovább ő sem csinálja. Az egyesület tagsága közül nincs több ember, aki ezt fel tudja vállalni.
Szembesíteni  kell  az  önkormányzatot,  hogy ez  így  áll,  jelenleg  ez  a  helyzet.  Az  SE-nek
délutánra itt lesz a beszámolója.
A kézilabda klubnak nincs itt a beszámolója, az elnök telefonon azt mondta neki, hogy NAV
ellenőrzést kaptak, be kellett küldeni a számlákat és a naplófőkönyvet, holnap mennek érte.
Akkor fogja tudni ideadni a beszámolót az elnök. Kérdése, tudják-e, hogy a kézilabda klub
milyen  tevékenységet  folytat?  Mire  használják  fel  a  250 ezer  forintot?  Tudomása  szerint
semmiféle  bajnokságban  nem  játszanak.  Kíváncsi  lenne  a  beszámolóra,  hogy  tartalmilag
mivel foglakozik az egyesület.  Pontmeccseket nem szoktak játszani, női csapat nincs, férfi
csapat alakult. A Békés megyei bajnokságban nincsenek benevezve.
Szilver Táncsport Egyesület 100 ezer forintot kap, beszámoltak tavaly decemberben, küldték
a számlát, a gádorosi gyerekek nyári tánctáborára szokták ezt az összeget felhasználni.
Tehetséges  Gádorosi  Gyermekekért  Alapítvány  a  középiskolában,  felsőoktatásban
továbbtanulókat 5-10 ezer forint összeggel támogatta, 8-9 gyerekre van pénz, az adó 1 %-ából
megkapott összeg kiegészítése ez.
A Birkózó SE beszámolója itt van, tavaly kaptak 500 ezer forintot.
A művelődési ház felújításával kapcsolatban elmondja, valóban nagy dolog lenne tényleg egy
gyönyörű, kulturális centrummá alakítani. Szembesül avval, hogy az elkövetkező 3-4 évben
50-60 millió forint fog a község rendelkezésére állni. Ezt a művelődési ház elvitte. Van még
3-4 projekt, ami régóta a tarsolyukban van. Vagy benne lesz a következő ciklus gazdasági
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programjában, amire vagy lesz pénz vagy nem. Funkcionálisan kell felújítani, nemcsak hogy
ott álljon.
Örül,  hogy  a  ravatalozó  rendben  lesz.  Ha  sikerül  az  ÁFA  fizetést  kikerülni,  akkor
mindenképpen jó.

Horváth Mariann pénzügyi bizottsági tag elmondja, tenni kell valamit a művelődési házzal. A
konditermeseket a pincéből felhozta, mert ott életveszélyes volt a körülmény, tiszta salétrom
minden.  Megkapták  a  kistermet.  Szívesen  adna  nagyobb  helyet,  de  nincs.  Jönnek
kiscsoportok,  8-10  fős  közösségek,  akik  igényelnék  a  termet,  nekik  a  táncteremben
biztosítanak helyet. Van egy terem, amit tudnak fűteni. Ugyanez vonatkozik a könyvtárra. A
XXI. században a víz egy 25 cm-es slagon folyik. A falon a lyuk is akkora, hogy át lehet látni
a boltba.  A nyílászárók is  olyanok,  hogy van,  amelyik  be van szegelve,  mert  zárhatatlan.
Mióta megépült, ott nyílászáró felújítás nem is volt. A könyvtár épületében lejjebb kellene
hozni  a  mennyezetet,  hatalmas  a  beltér.  Fűtéskorszerűsítés  lehetne  ott  is.  Igénye  van  az
embereknek arra, hogy közösségi térbe helyet kapjanak, ez biztos. Ez vonatkozik az ifjúsági
klubra  is.  Számítógép  problémájuk  volt,  tett  lépéseket,  hogy legyen  fűtött  hely,  ahová  a
gyerekek be tudjanak jönni. Lenne igény csocsóra, számítógépes versenyekre. Ilyen kis tételű
pályázati lehetőségek nincsenek, amikből ezeket meg lehet valósítani.

Dr. Prozlik László polgármester elmondja, a ravatalozó felújítását 4-5 évvel ezelőtt elkezdték.
Biztató  jel  is  volt,  hogy  befut  a  pályázat,  nem  futott  be.  Azóta  nem  volt  lehetőség.  A
művelődési  házat  azért  vették tervbe,  mert  a megyei,  kistérségi programhoz is csatlakozni
kell. Sok helyen olyan állapotok uralkodnak, mint itt. Ha egy település van a kistérségben, az
nem illeszkedik a programba. 3-4 hasonló közösségi tér felújítás kell, mert akkor illeszkednek
a kistérségi és megyei programba is. Így ezeket a pénzeket le lehet hívni. Más településekkel
is „kokettálni” kell, együtt kell gondolkodni.
Pár  évvel  ezelőtt  volt  IKSZT pályázat  a  művelődési  ház  felújításra,  akkor  más  szervezet
nyújtott be pályázatot, és politikai döntés volt akkor, hogy a község nem nyert. Nonszensz
volt,  amit  akkor  a  pályázó  szervezet  felvállalt.  Második fordulóban nem is  nyertek.  Nem
tudták,  hogy  az  önkormányzat  nélkül  ezt  a  nagy  feladatot  nem igen  lehet  megoldani.  A
Képviselő-testületből senkit meg sem kérdeztek.  Hozzájárulás is kellet  volna a Képviselő-
testület  részéről.  Az  IKSZT  pályázatnak  politikai  vetülete  van,  hogy  miért  jutott  ide.  A
művelődési ház felújításával kapcsolatban van elképzelés. Az építési engedélyek is meg lettek
hosszabbítva.  Az elsődleges  az,  hogy közösségi  tér  legyen.  Ami  nincs  kihasználva  egyik
településen sem, az a nézőtér. A tervek szerint ez egy szintes lenne. Az oldalt lévő helyiségek
kiosztó  helyek  lennének.  Ezeket  a  kisebb  rendezvények,  kisebb  csoportok  elhelyezésére
lehetne  használni.  Jobban fel  lehetne  tölteni,  ha a  könyvtár  a  felújítás  után visszajönne a
művelődési  házba.  Azon  is  gondolkodni  kell,  hogy  az  üresen  maradt  épületekkel  mit
csinálnak. Ott a Kossuth utcai óvoda épülete is. Megígérte a kondisoknak és az aikidos-oknak,
hogy lesz terem, és használhatják. Lehet, hogy nem ez irányba kellene eltolódni, hanem más
irányba. Egyre nagyobb gondot jelentenek az üres épületek. Mi lesz a könyvtárral, mire tudják
használni? 
A  sportegyesülettel  kapcsolatban  elmondja,  nem  jó  emberek  voltak  ott.  Az  egyéb
lehetőségeket  nem  használták  ki.  Gondol  a  TAO  pályázatra.  Megnyerték  az  5,7  millió
forintot, de nem tudták lehívni. Ha nem 1,5 millió forint marad a támogatásuk, hanem több
lesz, akkor a többi egyesülettel mi lesz? Nézni kell egy-egy egyesület eredményességét is. Ne
várja egyik egyesület sem, ha gond van, akkor jönnek az önkormányzathoz és megoldódik. A
Szilvernél sokan táncolnak, és nagyon szép eredményekkel.  A birkózóknál is vannak szép
eredmények. A kézilabda klubnál a női csapat megszűnt, a férfi utánpótlást akarja az edző.
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Inkább  csak  bemutató,  meghívásos  meccsekre  járnak.  Az  egyesület  létezik,  csak
bajnokságban nem szerepel.

Kozmer Imre bizottsági elnök elmondja, a Gádoros SE-nél ne feledkezzenek meg arról, hogy
a Bozsik programban több mint 50 gyerek futballozik. Az 1. osztálytól a 7. osztályig van a
Bozsik program. Rengeteg gyerek heti négy edzéssel mozog a tornateremben vagy a pályán.
Rengeteget utaznak, ez iszonyú sok költségben van. Az is egy feladatuk, hogy normálisan
életbe  tartsák  azt  az  egyesületet,  ahová  ezek a  gyerekek  tartoznak.  Ezek  a  gyerekek  oda
vannak leigazolva. Ha azt látják, hogy a felnőtt csapat ilyen körülmények között működik, az
anyagi  ellehetetlenülés  is  oda vezet  egy csapatnál,  hogy morálisan  és  szakmailag  teljesen
szétzüllik. Ha a szülők azt látják, hogy a felnőtt csapat szétzüllik, mert hagyják, a gyerekek is
szétzüllenek. Tudják jól, hogy ez hova vezethet a gyereklétszámban. Vegyék tudomásul, hogy
ma Magyarországon, Gádoroson a szülők jó részénél, ahol gyermek van, az iskola mellett az
egyik  legközpontibb  kérdés  a  futball.  Amikor  kinyílt  a  világ  a  gyerekek  előtt,  hogy  a
Barcelonától  kezdve  a  Milánig  látják  a  televízióban,  őket  nem  érdekli,  hogy  a  gyerek
tehetséges  vagy  nem,  mindenkit  futballoztatnak.  Látják,  hogy  Orosházán  az  utánpótlás
egyesületben kék-fehér Adidasban vannak a gyerekek, minden meg van nekik adva. Lehet,
hogy nem akarnak Messit nevelni a gyerekükből, de futballistát szeretnének a gyerekükből.
Az a kérdésük a szülőknek, hogy mikor kapnak olyan cipőt, mint ami az orosháziaknak van.
Ha ezt látják maguk előtt, nemcsak futballozni viszik el Gádorosról a gyerekeket. 50 gyerekre
van egy tanár. Saját kocsijával hordja át a gyerekeket Nagyszénásra. Nem szabad a felnőtt és
ifjúsági csapatot szétzülledni. Az rossz példa lesz előttük.

Papp János bizottsági tag elmondja, maximálisan igaza van Kozmer Imrének. Addig a pontig
jutottak, hogy nem kell adni másfél millió forintot sem. Ha a másfél millióval felszámolták,
akkor ne adják oda a másfél milliót se. Az a problémája, hogy ott a felújított öltöző, ott a
rendbe rakott pálya. Kiüríteni mesterségesen, tönkretenni a beruházott értéket, ami ott van,
nem  lehet.  Körülbelül  30-50  millió  forintot  tettek  már  oda  mindenestül.  Nem  látta  az
egyesület költségvetését. Komoly összefüggései vannak a dolognak. Addig, míg az egyesület
a cégbírósági és jogi státuszát nem rendezi, addig ne legyen semmi sem. Addig nem lehet
költségvetési pénzt odaadni nekik, amíg ilyen állapot van.

Kozmer Imre  bizottsági  elnök elmondja,  jövőre nem fognak beférni  a testnevelés  órák az
iskolába, ha mindennapos testnevelés lesz. Még akkor sem, ha 8 osztálya lesz az iskolának. Át
kell tenni délutánra. Hova mennek az edzések? A tánc, a foci, kézilabda? Kinőtték a termet.
Ha kettéosztja,  10 X 12 méteres  hely marad.  Október közepén bemennek a tornaterembe,
április végén tudnak kimenni az udvarra.

Varga József jegyző elmondja, van két rendelet, az egyik az, amit az év végén fogadott el a
testület, az államháztartáson kívüli forrás átadásáról és átvételéről szól. A másik a társadalmi
szerveztek önkormányzati támogatásáról szóló rendelet. Mivel tételesen el kell számolni, csak
az  után  történhet  támogatás,  még  ha  határidőre  az  nem  is  lett  benyújtva.  Ha  ezek  az
egyesületek ezt pótolnák, akkor talán a költségvetés tárgyalásánál a támogatásokról a rendelet
szerint is dönteni kellene, olyan áthidaló megoldás lehet, hogy kösse a támogatást a testület
feltételhez.  Meghatároz a költségvetéshez képest egy reális  összeget.  Amikor az egyesület
elszámol, utána kaphatnák meg annak megfelelően ezt a költségvetési rendeletből biztosított
összeget.

Kozmer  Imre  bizottsági  elnök további  felvetés  hiányában felteszi  szavazásra,  ki  ért  egyet
azzal, hogy a pénzügyi bizottság támogatja a költségvetési rendelet tervezet megtárgyalását és
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elfogadását azzal a kitétellel, hogy a civil szervezetek a Képviselő-testület által meghatározott
összeget abban az esetben kapják meg, amennyiben a támogatásokról szóló elszámolásokat
pótlólag  benyújtják,  és  előtte  eleget  tettek  a  Képviselő-testület  rendeletében  foglaltaknak,
illetve a szociális otthon létszámát 15 főben határozzák meg? A kiadási és bevételi főösszegek
a pénzügyi csoportvezető által említettek szerint legyenek meghatározva?

A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság – 4 igen szavazattal, ellenszavazat és tartózkodás nélkül –
az alábbi határozatot hozta:

4/2014. (II. 4.) Pü. és Gazd. Biz. számú határozat:
A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság javasolja a Képviselő-
testületnek  a  2014.  évi  költségvetési  rendeletet  tervezet
elfogadását  azzal,  hogy a civil  szervezetek a  Képviselő-
testület  által  meghatározott  összeget  abban  az  esetben
kapják  meg,  amennyiben  az  előző  évi  támogatásokról
szóló elszámolásokat pótlólag benyújtják, és eleget tettek
az  önkormányzat  vonatkozó  rendeleteiben  foglaltaknak.
Javasolja  továbbá,  hogy a  szociális  otthon  létszámát  15
főben  határozzák  meg.  Javasolja  elfogadásra,  hogy  a
kiadási  és  bevételi  főösszeget439.407  ezer  forintban
határozza meg a Képviselő-testület.

2.) Egyebek

- Az önkormányzat adósságot keletkeztető ügyletek az elkövetkezendő 3 évben

Kozmer Imre bizottság elnök kérdés és hozzászólás hiányában felteszi szavazásra, ki ért egyet
az önkormányzat adósságot keletkező ügyleteire vonatkozó előterjesztést?

A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság- 4 igen szavazattal, ellenszavazat és tartózkodás nélkül –
az alábbi határozatot hozta:

5/2014. (II. 3.) Pü. és Gazd. Biz. számú határozat:
A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság javasolja a Képviselő-
testületnek  az  önkormányzat  adósságot  keletkező
ügyleteire vonatkozó előterjesztést elfogadásra.

- Progádor Kft. 2014. évi üzleti terve

Kozmer Imre bizottsági elnök kérdés hiányában felteszi szavazásra, ki ért egyet azzal, hogy a
bizottság javasolja a testületnek a Porgádor Kft. 2014. évi üzleti tervének elfogadását?

A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság – 4 igen szavazattal, ellenszavazat és tartózkodás nélkül –
az alábbi határozatot hozta:
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6/2014. (II. 4.) Pü. és Gazd. Biz. számú határozat:
A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság javasolja a Képviselő-
testületnek  a  Progádor  Kft.  2014.  évi  üzleti  tervének
elfogadását.

- Kisboldogasszony Katolikus Általános Iskola kérelme

Papp János bizottsági tag véleménye szerint ezt most kell beletenni a támogatásba, bele kell
tenni a rendeletbe. Nagyon örültek a szülők, hogy sikerült a gyerekeknek kimenni Szovátára.
Az ilyenekre kell pénzt adni.

Kozmer Imre bizottsági elnök kérdése, ki ért egyet azzal, hogy az igényelt 100 ezer forint a
költségvetési rendeletbe legyen betervezve a támogatásoknál a 2014. évi költségvetésben?

A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság – 4 igen szavazattal, ellenszavazat és tartózkodás nélkül –
az alábbi határozatot hozta:

7/2014. (II. 4.) Pü. és Gazd. Biz. számú határozat:
A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság javasolja a Képviselő-
testületnek  támogatni  a  Kisboldogasszony  Katolikus
Általános Iskola 100.000 Ft-os kérelmét a 7. osztályosok
Erdélybe  történő  kirándulásának  biztosításához.  Az
összeget javasolja betervezni a 2014. évi költségvetésbe a
támogatások közé.

- Holokauszt emlékmű

Papp János bizottsági tag kérdése, mit lehet megcsinálni 40 millióból egy téren. Ezt a 68 ezret
be kell fizetni. Jó lenne a 8 fő nevét tudni.

Fábri  István  települési  képviselő  elmondja,  a  második  világháborús  emlékművön  vannak
zsidó nevek feltüntetve. Nem tudja, hogy pontosan hány.

Maronka Lajos képviselő elmondja, hajlamosak, hogy másként látnak dolgokat. Az emlékmű
egy diktatúra  áldozatainak  készül.  Egyetért  Papp János képviselővel.  Reméli,  hogy 30 év
múlva  a  Fidesz-KDNP áldozatainak  is  állítanak  emlékművet.  Rosszul  esne  neki,  ha  nem
állítanak azoknak Gádoroson emlékművet, aki az áldozata lett.

Kozmer  Imre  bizottsági  elnök  megkérdezi,  ki  ért  egyet  azzal,  hogy a  bizottság  javasolja
testületnek, hogy a Békéscsabán a Holokauszt áldozatainak emlékére állítandó emlékművön 8
gádorosi lakos neve feltüntetése érdekében 8 ezer forintot biztosítson?

A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság – 4 igen szavazattal, ellenszavazat és tartózkodás nélkül –
az alábbi határozatot hozta:

8/2014. (II. 4.) Pü. és Gazd. Biz. számú határozat:
A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság javasolja a Képviselő-
testületnek,  hogy a  Békéscsabán  a  Holokauszt  áldozatai
emlékére állítandó emlékművön 8 gádorosi áldozat neve
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emlékműre  felkerülése  érdekében  68  ezer  forintot
biztosítson a 2014. évi költségvetésben.

- Kölcsey u. 5. szám alatti ingatlan felajánlása

Dr. Prozlik László polgármester elmondja, az ingatlan tehermentes.

Varga József jegyző elmondja, tegnap jött egy bejelentés az ingatlannal kapcsolatban, mely
szerint  az életveszélyes,  össze fog dőlni.  Ha a  testület  a felajánlást  elfogadja,  akkor  ez a
bontás félmillió forintba fog kerülni.

Kozmer Imre bizottsági elnök megkérdezi,  ki ért egyet  azzal,  hogy a bizottság javasolja a
testületnek, hogy a Kölcsey u. 5. ingatlan felajánlását ne fogadja el?

A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság – 4 igen szavazattal, ellenszavazat és tartózkodás nélkül –
az alábbi határozatot hozta:

9/2014. (II. 4.) Pü. és Gazd. Biz. számú határozat:
A  Pénzügyi  és  Gazdasági  Bizottság  nem  javasolja  a
Képviselő-testületnek a Kölcsey u. 5. szám alatti ingatlan
ingyenes felajánlásának elfogadását.

- Kegyeleti közszolgálati szerződés módosítása

Kozmer Imre bizottsági elnök kérdés hiányában felteszi szavazásra, ki ért egyet azzal, hogy a
bizottság javasolja testületnek a kegyeleti közszolgálati szerződés elfogadását?

A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság – 4 igen szavazattal, ellenszavazat és tartózkodás nélkül –
az alábbi határozatot hozta:

10/2014. (II. 4.) Pü. és Gazd. Biz. számú határozat:
A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság javasolja a Képviselő-
testületnek  a  kegyeleti  közszolgálati  szerződés
elfogadását.

- Tótkomlósi állati hulladékgyűjtő

Dr. Prozlik László polgármester elmondja, 5 év működik az állati hulladék lerakó kistérségi
összefogással.  Pályázati  úton  történt  ennek  a  lerakónak  a  megvalósítása.  A  társulási
megállapodásból  Orosháza kilépett.  Nem akarja a szolgáltatást  igénybe venni.  Az ingatlan
fenntartási  költségeihez  hozzájárul.  Ennek az épületegyüttesnek és területnek a fenntartási
költsége 546 ezer forint. Arányosan kellene fizetni ezt a településeknek. Aránytalanul magas
lenne  az  ártalmatlanítási  díj  és  üzemeltetés,  mivel  Orosháza  kivált.  Február  1-jétől  nem
üzemel a telep. Miden település a saját elképzelése alapján szállítja el az állati hullát. Amíg a
telep bérbeadása folyamatban van, addig Tótkomlós felvállalta annak az őrzését. A bérbeadási
pályázati kiírás megtörtént, jelentkező még nem volt eddig. Volt egy ATEV tájékoztató, ahol
elhangzott,  hogy 50 kg alatt  helyben  el  lehet  földelni  az  állati  hullát.  A felett  az  ATEV
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szállítja el. Körjárat nincs. A szállítás bejelentés alapján történik 24 órán belül. Ennek vannak
költségei. Ha Nagyszénásra és Gádorosra is ki kell jönnie, akkor minden településnek a km
távolságát  nézi  Hódmezővásárhelytől  és azt felszámolja.  A testületnek abban kell  dönteni,
hogy miben tud segíteni az állatok tulajdonosainak e tekintetben. Támogatja-e a km költséget
vagy az ártalmatlanítási  díjat.  Ezzel  kapcsolatosan  konkrét  lépések még  nem történtek  az
ATEV-vel.  Az  előzetes  irányvonalat  szeretné  kitudakolni.  Van  másik  lehetőség  is,
gyűjtőhelyet  lehet  kialakítani,  hűtőt  kell  biztosítani.  Ennek az  üzemeltetése,  őrzése  a  mai
világban nemigen megoldott. Ezért nem támogatja egyetlen település sem.

Kozmer  Imre  pénzügyi  bizottsági  elnök  más  bejelenteni  való  hiányában  megköszöni  a
részvételt és az ülést bezárja.

K. m. f.

Kozmer Imre Bencsik Sándorné
bizottsági elnök bizottsági tag


